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城市介紹 City Information   

淮安位于长三角北翼和江苏省中北部，是一代伟

人周恩来总理的家乡，面积 1.01 万平方公里、

人口 560 万。淮安是中国四大菜系之一淮扬菜的

主要发源地和传承地之一，拥有“中国淮扬菜之

乡”称号，2021 年入选联合国教科文组织“全球

创意城市网络—美食之都”。 

淮安拥有五张特色城市名片：第一张名片，一座融合南北的历史名城。秦时置县，至今

已有 2300 多年历史。诞生了千古名将韩信、民族英雄关天培等众多名人，享有“襟吴带

楚客多游，壮丽东南第一州”的美誉。第二张名片，一条人文荟萃的千年运河。世界物质

文化遗产京杭大运河流经淮安已有 2500 多年，明清两代，漕运总督、河道总督驻节淮

安，与扬州、苏州、杭州并称为运河沿线四大都市。第三张名片，一位胸怀天下的世界

伟人。周恩来总理在这里度过了 12 年的童年时光。习近平总书记曾殷切嘱托我们：“淮



安人杰地灵，是周总理的家乡，把周总理的家乡建设好，很有象征意义。”第四张名片，

一部家喻户晓的世界名著。《西游记》作者吴承恩生活在淮安的河下古镇，书中融入了

诸多淮安元素、美食文化和风土人情。第五张名片，一席香飘四海的淮扬名菜。淮扬菜

成于春秋，兴于隋唐，盛于明清，素有“东南第一佳味，天下之至美”之称，经过漫长的

历史演变，形成了“和、清、精、新”的鲜明风格。 

Huai 'an is located in the northern of the Yangtze River Delta and the north central 

of Jiangsu Province. It is the hometown of the great Premier Zhou Enlai. It covers 

an area of 10,100 square kilometers and has a population of 5.6 million. Huaian is 

one of the main birthplace and heritage of Huaiyang cuisine, the four major 

cuisines in China, and has the title of "Hometown of Huaiyang Cuisine in China". In 

2021, Huaian joint the UNESCO Creative Cities Network as the City of Gastronomy. 

Huai 'an has five Characteristic city cards: the first city card, the historic city .The 

county of Huai 'an has a history of more than 2,300 years since Qin Dynasty. Many 

famous people such as famous general Han Xin and national hero Guan Tianpei 

were born in Huai 'an, enjoying the reputation of "the first state of magnificent 

Southeast". The second city card, the thousand-year-old canal. The Beijing-

Hangzhou Grand Canal, a world material cultural heritage, has been flowing 

through Huai 'an for more than 2,500 years. During the Ming and Qing dynasties, 

the governor of canal transport and the governor of river channel were stationed 

in Huai 'an, which were known as the four major cities along the canal. The third 

city card, the great man Zhou Enlai. Premier Zhou Enlai lived in Huai 'an for 12 

years when he was child. The General secretary has earnestly entrusted us: "Huai 

'an is the hometown of Premier Zhou, the construction of Premier Zhou's 



hometown has great symbolic significance." The fourth city card, the world-

famous masterpiece. The author of Journey to the West, Wu Chengen, lived in the 

ancient town of Hexia in Huai 'an. The book incorporates many elements of Huai 

'an, such as food culture and local customs. The fifth city card, the fragrant 

Huaiyang cuisine. Huaiyang cuisine was established in the Spring and Autumn 

period, flourished in the Sui and Tang Dynasties, and famous in the Ming and Qing 

Dynasties. It is known as "the best Flavor in the Southeast China and the most 

delicate cuisine in the world". After a long historical evolution, it has formed a 

distinctive style of "harmony, essence, feshness and innovation". 

廚師簡介 Chef Information 

• 張勝來 Shenglai Zhang 

张胜来，硕士，教授，现任江苏食品药品职业技术学院龙虾产业学院执行院长、淮

安市烹饪协会副秘书长，江苏省烹饪协会常务理事。烹饪高级技师，注册中国烹饪大师、

注册国家职业技能竞赛裁判员、国家职业技能鉴定高级考评员、江苏省注册一级评委、

江苏美食工匠、江苏省五一创新能手、江苏省技能鉴定卷库专家。长期从事烹饪工艺与

营养专业的教学管理工作和淮扬菜饮食文化的研究与推广工作。国务院侨办“文化中国.

中华文化”（赴澳新团）厨艺表演与展示活动优秀个人、江苏食品药品职业技术学院教学



名师、江苏省绿色生态烹饪大使 (2014)、江苏食品药品职业技术学院“金讲台”教师

(2015)、淮安市“533”拔尖人才(2015)，江苏省“333”工程第三层次培养对象(2016)、江

苏省最美职教教师(2017)、美国王子郡社区学院特殊贡献奖(2018)、国家文化部”欢乐春

节—中国春节美食文化走进约旦(赴约旦团)名厨、中华金厨奖(2019)，江苏省乡土人才

“三带”能手(2020)，江苏工匠(2023)等。 

• 謝國權 Guoquan Xie 

菜品名稱 Dish Name  

• 栩栩如生松鼠魚 Sweet and Sour Squirrel Shaped Sea Bass 

• 平橋豆腐扣鮑魚 Abalone with Pingqiao Tofu 



 


